DOI: 10.18572/2072-4144-2021-3-1-2

## К 25-летию членства России в Совете Европы

## Грушко Александр Викторович,

заместитель Министра иностранных дел Российской Федерации, Чрезвычайный и полномочный посол coe@mid.ru

В статье дается вдумчивый и критический анализ взаимодействия России и Совета Европы за 25 лет. Отмечается важность наполнения этих отношений практической работой во множестве форматов, реальными достижениями в области сотрудничества России и Совета Европы.

Вместе с тем автор отмечает, что взаимодействие не избежало негативных тенденций, поэтому необходим глубокий анализ имеющихся проблем. Подводя итоги за 25 лет, важно обобщить накопленный за минувшие годы опыт, причем не только положительный, и выработать возможные пути решения возникающих проблем. В основе сотрудничества должна лежать способность Совета Европы строго следовать нормам международного права, учитывать подходы и особенности всех стран — участниц Совета Европы.

**Ключевые слова:** Совет Европы, Европейский Суд по правам человека, правовые стандарты Совета Европы, модернизация российской правовой системы.

## Alexander GRUSHKO. Russia's Membership in the Council of Europe: 25 Years on

The article provides an in-depth and critical analysis of interaction between Russia and the Council of Europe over the past 25 years. It highlights the importance of practical work done in many formats within this relationship, as well as tangible achievements made in the field of Russia-CoE cooperation.

The author proceeds to observe, however, that this interaction has been affected by negative trends, and therefore there is a need for a profound evaluation of challenges faced. Summing up the 25 years of work, it is essential to take stock of experience gained over these years, both positive and otherwise, and develop possible solutions for emerging problems. Our cooperation should build on the CoE's ability to strictly abide by international law while taking into account approaches and specificities of all the Council of Europe member states.

**Keywords:** the Council of Europe, the European Court of Human Rights, legal standards of the Council of Europe, modernization of the Russian legal system.

**GRUSHKO Alexander Viktorovich** — Deputy Minister of Foreign Affairs of the Russian Federation Ambassador Extraordinary and Plenipotentiary

**Contacts:** through the editorial office